
      

Zápis z jednání 

Krajského shromáždění SMS ČR Moravskoslezského kraje 

_________________________________ 

dne 5. května 2016 

Jistebník  

 

Účastni: viz prezenční listina 

 

Navržený program: 

1. Slavnostní zahájení semináře  
2. Schválení předsedajícího, zapisovatele a ověřovatele jednání  
3. Aktuální témata (Pošta partner, RUD)  
4. Blok doplňující volby uvolněných postů krajského předsednictva  
5. Úřad pro zastupování státu ve věci majetkových: aktuality  
Ing. Karol Siwek, ředitel územního pracoviště Ostrava 
6. Sociální bydlení: změny týkající se obcí  
7. První výzvy a projekty přes MAS: aktuální informace  
Ing. Jiří Krist, NS MAS ČR 
8. Závěr 
      

 
1. Slavnostní zahájení semináře 

Krajský předseda SMS ČR Josef Voral přivítal přítomné účastníky jednání i 
přednášející.  

 

2. Schválení předsedajícího, zapisovatele a ověřovatele jednání 

Předsedajícím byl určen Josef Voral, zapisovatelkou byla zvolena Edita Nezvalová a 

ověřovatelem jednání se stal Tomáš Chmela.  

 
3. Aktuální témata (Pošta partner, RUD) 



Tajemník Tomáš Chmela informoval o aktuálních tématech, které sdružení řeší. 
V současnosti je to hlavně problematika poštovních služeb, především projekt Pošta 
partner. Tomáš Chmela uvedl, že obcí, které mají stavební úřad nebo matriku je 
celkem 2100 a Česká pošta ze zákona může projekt Pošta partner provozovat i 
v těchto obcích např. přes prodejnu COOP, ale zároveň má ČP povinnost pobočku 
vrátit, pokud by v obci Jednota svou provozovnu zrušila. Bez garance této podmínky 
nebude sdružení projekt podporovat.  
Podle informací Ing. Jiřího Krista z NS MAS byla tato problematika projednávána i na 
SPOV a zazněl zde názor jednoho z manažerů COOPu, jejichž pobočky převzaly už asi 
60 poštovních poboček. Podle něj toho už v tuto chvíli COOP lituje, protože nedocenil 
rizika sankcí za nedodržení smluvních podmínek.  
Starostům hlavně vadí nízké motivační odměny ze projekt.  
Tajemník Tomáš Chmela apeloval na starosty, ať se nenechají tlačit do kouta 
tvrzeními, že je poštovní pobočka ve ztrátě apod. Není to pravda. Zákon o poštovních 
službách č. 19/2000 Sb. ukládá České poště poskytovat základní poštovní služby za 
náklady plus přiměřený zisk. To znamená, že každé poštovné v sobě zahrnuje 
veškeré provozní ztráty poštovní sítě.  
 

4. Blok doplňující volby uvolněných postů krajského předsednictva 

Krajský předseda Josef Voral vyzval přítomné starosty, aby ze svého středu vybrali 

kandidáty na krajského místopředsedu. 

Ing. Ludmila Bubeníková navrhla starostku obce Vřesina Ing. Michaelu Roubíčkovou, 

Ph.D. Ta nominaci přijala a následně byla jednomyslně zvolena krajskou 

místopředsedkyní a zároveň členkou Rady SMS ČR.  

 

5. Úřad pro zastupování státu ve věci majetkových: aktuality 

Slova se ujal územní ředitel pracoviště Ostrava ÚZSVM Ing. Karol Siwek. Uvedl, že 
zásadní novinkou je, že došlo k novele zákona č. 219 o majetku státu. Podstatnou 
změnou je, že ÚZSVM je opět pod režimem schvalovacích doložek. Ty významným 
způsobem prodlužují uzavírání smluvních vztahů. Největším problémem je, podle 
ředitele Siwka, nedostatečná vzájemná komunikace mezi úřadem a obcemi, proto 
vyzval všechny starosty, kteří mají pocit, že úřad má v obci něco řešit, aby se mu 
ozvaly.  
Největší problémy dělají starostům místní komunikace a pozemky kolem nich.  
 

 

6. Sociální bydlení: změny týkající se obcí 

Tomáš Chmela je potěšen, že se konečně řeší, jak skoncovat s businessem 
s chudobou (problém s ubytovnami) a jak do problematiky více zapojit obecní byty, 
které jsou určeny občanům, kteří v to životě nemají lehké. Tomáš Chmela předal 
slovo Mgr. Magdaleně Opletalové z Ministerstva práce a sociálních věcí, která 
seznámila účastníky shromáždění s dynamicky se rozvíjejícím zákonem o sociálním 



bydlení. Zákon je v tuto chvíli v paragrafovaném znění. Stále však probíhají jednání 
s partnery. Spolugestory tohoto zákona jsou Ministerstvo pro místní rozvoj a ministr 
pro lidská práva. Hledá se takové řešení, které by bylo legislativně v pořádku, 
protože se jedná o samostatnou versus přenesenou působnost. Zároveň se hledá 
cesta, jak podpořit obce, které toto budou mít na starosti. Zákon by měl být velmi 
účinný pro koncové uživatele. MSPV v této věci intenzivně jedná také se Sdružením 
místních samospráv, SMO ČR, Asociací krajů a ČSÚ. 
Během měsíce by měl startovat systémový projekt MPSV, který by měl vytvořit 
metodiky pro práci s osobami, které sociální bydlení potřebují.  
Již v toto chvíli existuje podpora pro lidi, pro které jsou výdaje na bydlení velkým 
problémem. Podpora je dána především dávkami (příspěvek na bydlení a doplatek na 
bydlení).  
Určitě by se nemělo rušit to, co funguje. Je spousta lidí, kteří zvládají svou situaci a 
finanční potíže na běžném trhu s bydlením.  
Nový systém sociálního bydlení by znamenal poskytnutí standartních zkolaudovaných 
bytů, které by byly na základě toho, jakým způsobem budou využívány, rozděleny na 
dvě kategorie.  
První kategorií budou sociální byty (povinná sociální práce), druhou kategorií budou 
tzv. byty dostupné, což by byly byty za nižší nájemné.  
Do cílové skupiny sociálního bydlení bude zařazen člověk, který projde příjmovým a 
majetkovým testem. 
Vstup do systému bude dobrovolný. Žádost se bude podávat u Úřadu práce a 
rozhodující bude bydliště žadatele. Po schválení žádosti obdrží žadatel potvrzení, že 
spadá do cílové skupiny, se kterým se vydá na příslušný obecní či městský úřad.  
Náklady za sociální bydlení bude hradit stát. 
Pokud obec nemá na svém území dostatečný počet vhodných volných bytů, nebude 
na ní poskytování sociálního bydlení vymáháno.  
Smyslem sociálního bydlení je, aby lidé bydleli v běžných bytech a měli šanci se 
začlenit do majoritní společnosti.  
 

 

7. První výzvy a projekty přes MAS: aktuální informace 

Ing. Jiří Krist z MAS Opavsko téma uvedl tím, že MASky nejsou ty, které by měly 
nahrazovat veřejnou správu, ale měly by pomáhat. Nemohou pomáhat však ve věci, 
jakou je např. nedostatečný daňový výnos (to je věc státní správy). 
V Moravskoslezském kraji je na metodu LEADER 12 místních akčních skupin.  
Klíčový problém je v tom, že obce bez dotací nemohou plnit své běžné úkoly a 
povinnosti.  
Jiří Krist informoval také o setkání územních partnerů, kteří mají zájem na vzniku tzv. 
Venkovského parlamentu. Jedním ze záměrů je, aby šel z venkova jednotný hlas. Jiří 
Krist také zmínil místní akční plány z oboru vzdělávání. Jsou to strategie, na jejichž 
tvorbu jde v celé republice 600 mil. Kč. Územním průmětem, na kterém se plánuje, 
je ORP. Polovina ORP už požádala o prostředky (někde to dělá úřad a někde MASka). 
Mít strategii je nutná podmínka, pro podání žádosti např. na údržbu a dovybavení 
školy. 
Samotné dotace z MAS bude možné očekávat na podzim.  



Místopředseda Radim Sršeň uvedl, že Česká republika má v Bruselu velmi špatnou 
pověst, a to ze dvou důvodů. Jedním z nich je, že za ČR jezdí velmi špatní 
vyjednavači a druhým je to, že jsme zlobivým žáčkem, který rozkrádá ROP a neplní 
podmínky. Podle toho k nám teď Brusel přistupuje.  
Radim Sršeň radil obcím, aby šly do letošních výzev, protože mají velkou šanci získat 
prostředky na věci, jako např. hasičský auta, na které by finance neměly. Doporučil 
také prostudovat si příručku, který byla vydána SMS ČR v rámci projektu „MAS jako 
nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod úřadů“, kde jsou kromě operačních 
programů a prioritních os i praktické příklady.  
Místopředseda Sršeň informoval také o dalších dvou návazných projektech, které 
sdružení připravuje. Jeden bude sloužit starostům obcí (manuály, vzorové smlouvy 
apod.) a druhý se bude věnovat spolupráci obcí (MAS, mikroregiony).  
Zazněla také informace, že SMS ČR je partnerem soutěže „Hledá se LeaDr.“, 
pořádané Člověkem v tísni. Jedná se o vzdělávací soutěž, v níž se účastníci atraktivní 
formou učí například základům projektového managementu, vyzkouší si zorganizovat 
tiskovou konferenci nebo debatují s úspěšnými aktivisty. Zároveň před porotou 
představují svůj projekt zaměřený na zlepšení života ve svém městě. Soutěž s prvky 
reality show je pro mladé lidi, kteří si uvědomují svoji spoluzodpovědnost za místo, v 
němž žijí. Cílem je ukázat, že řadu věcí kolem sebe mohou lépe ovlivnit jako místní 
zastupitelé. Účastníci projdou sérií workshopů a vítězem se stane ten, kdo nejlépe 
obhájí svůj projekt na zlepšení života ve své obci a úspěšně projde přes vyřazovací 
kola soutěže. Organizátoři projektu Hledá se LeaDr. chtějí mladým lidem ve věku 18 
až 25 let ukázat, že místní politika může být prospěšná, když se dělá dobře, a že 
právě oni by do ní měli vstoupit. Chtějí také posílit komunikaci mezi politickými 
zástupci a mládeží. Vítěz získá finanční podporu pro svůj projekt nebo stáž v některé 
instituci u nás nebo v zahraničí.  
 

8. Závěr 

 
Výpis usnesení 

 
ze zasedání Krajského shromážděné SMS ČR Moravskoslezského kraje dne 

5. 5. 2016, Jistebník 
 
Usnesení P01/2016: Krajské shromáždění SMS ČR určuje předsedajícím, 
zapisovatelem a ověřovatelem 
 
Usnesení P02/2016: Krajské shromáždění SMS ČR volí za místopředsedkyni a 
zároveň členku Rady SMS ČR starostku obce Vřesina Ing. Michaelu Roubíčkovou, 
Ph.D. 
 

Zapsala dne 5. 5. 2016 
Edita Nezvalová                  ……………………………… 
 
Ověřil: 

                              ……………………………… 
                       Mgr. Tomáš Chmela     



 


